



OAS|CICAD



INTER-AMERICAN DRUG ABUSE

CONTROL COMMISSION

C I C A D

Secretariat for Multidimensional Security

SIXTY-FIFTH REGULAR SESSION OF CICAD

May 8 - 10, 2019

Buenos Aires, Argentina

OEA/Ser.L/XIV.1.65

CICAD/doc.2464/19

6 May 2019

Original: English

Statement by the Pompidou Group at the 65th regular session of CICAD



**Co-operation Group to Combat Drug Abuse
and illicit trafficking in Drugs**

**Grupo de cooperación para combatir el uso
indebidamente de drogas y tráfico ilícito de drogas**

10 May 2019

**Declaración del Grupo Pompidou
en el 65º período ordinario de sesiones de la CICAD /**

**Statement by the Pompidou Group
at the 65th regular session of CICAD**

Excelencias, distinguidos delegados y representantes del Gobierno de la República Argentina, señoras y señores!

En nombre del Consejo de Europa, quisiera agradecer la invitación al Grupo Pompidou del Consejo de Europa a este 65º período ordinario de sesiones de la CICAD organizado aquí en Buenos Aires.

Es un privilegio para nosotros estar presentes en esta importante reunión y participar en las discusiones de nuestra organización hermana, la Organización de los Estados Americanos. El Consejo de Europa y la Organización de los Estados Americanos son importantes organizaciones regionales en el mundo que comparten los mismos valores: proteger los derechos de sus ciudadanos y esforzarse para crear un mundo mejor para todos. El Consejo de Europa contribuye a estos nobles objetivos promoviendo los derechos humanos, la democracia y el estado de derecho en sus 47 Estados miembros, al servicio de unos 830 millones de europeos.

Siendo las principales organizaciones intergubernamentales de nuestros respectivos continentes, el Consejo de Europa y la Organización de los Estados Americanos cuentan con una larga cooperación en diferentes áreas, con la política de drogas siendo uno de los temas de mayor importancia.

La cooperación en materia de políticas de drogas en el Consejo de Europa está representada por el Grupo Pompidou. El Grupo es una plataforma de cooperación que no sólo es accesible a los Estados miembros del Consejo de Europa. Dado su estatus de acuerdo parcial ampliado, el Grupo Pompidou está abierto a la adhesión de todos los

países del mundo dispuestos a unirse en torno a las políticas de drogas humanas. Los Estados miembros del Grupo Pompidou enfatizan que la política de drogas - como todos los demás ámbitos de la política - debe ser desarrollada, implementada y evaluada a la luz de y con pleno respeto de los derechos humanos. Además, una dimensión principal de la misión del Grupo Pompidou es tender puentes hacia países fuera de Europa y otras organizaciones internacionales a fin de mejorar la cooperación multilateral. Solo la acción conjunta y el desarrollo de sinergias proporcionarán el impulso fundamental que se necesita para abordar con eficacia los problemas de drogas en rápida evolución en el mundo.

Precisamente, la cooperación entre el Grupo Pompidou y la CICAD busca lograr estas sinergias. Nuestros esfuerzos conjuntos se han intensificado en los últimos años y se han convertido en una de las áreas de cooperación más activas entre nuestras organizaciones.

¿Qué contribuyó a este desarrollo positivo?

Sin duda, UNGASS 2016 fue el evento clave que inspiró la cooperación reforzada entre nuestras organizaciones. En particular, el objetivo de contribuir a la implementación de las recomendaciones operativas contenidas en el documento final se convirtió en un empeño para ambas organizaciones. Esto nos unió en los esfuerzos para ayudar a nuestros estados miembros a alcanzar estos ambiciosos objetivos. El año pasado, la capacitación ejecutiva organizada por el Grupo Pompidou junto con el Gobierno de México con la participación de la CICAD fue un ejemplo perfecto de tal acción conjunta. Este tipo de actividad es un modelo único para abordar las nuevas tendencias y desafíos de manera transversal en función de las siete áreas temáticas de las recomendaciones operativas del documento final de UNGASS 2016. La participación de la CICAD en este importante proyecto del Grupo Pompidou demostró que es posible lograr sinergias cuando dos organizaciones como las nuestras cooperan de manera efectiva. Además, la participación de la CICAD en creciente número de actividades del Grupo Pompidou en los últimos dos años, incluyendo la Conferencia Ministerial celebrada el año pasado, destacó para los países europeos el valor añadido de la cooperación institucional con la CICAD.

¿Qué nos espera en el futuro?

Este año, el Grupo Pompidou comenzó su Programa de Trabajo 2019-2022 bajo la recién elegida Presidencia portuguesa. Una de las prioridades para este ciclo de trabajo es centrarse en el desarrollo de estrategias de forma conjunta hacia la consecución de los Objetivos de Desarrollo Sostenible 2030. Como saben, las adicciones a sustancias psicoactivas se incluyen específicamente en los ODS en la Meta 3.5: "Fortalecer la prevención y el tratamiento del abuso de sustancias adictivas, incluido el uso indebido de estupefacientes y el consumo nocivo de alcohol" que, de este modo, identifica claramente estas conductas como obstáculos al desarrollo sostenible. La Agenda 2030 para el Desarrollo Sostenible une a todos los países, con el apoyo de organizaciones

regionales como la CICAD y el Grupo Pompidou, para aunar esfuerzos encaminados al logro de estos objetivos.

En este contexto, el Embajador Namm ha sostenido recientemente consultas de alto nivel con la Presidencia del Grupo Pompidou. Durante esa reunión se lanzó la idea de organizar una actividad conjunta sobre modelos eficaces de prevención. El plan es ambicioso con el inicio de esta actividad todavía este año, en 2019. A fines de este mes, los Estados miembros del Grupo Pompidou discutirán en su sesión plenaria los pasos concretos para poner en marcha esta idea.

Quisiera aprovechar esta oportunidad para agradecer muy especialmente al Embajador Namm por su compromiso y dedicación al haber llevado la cooperación de la Organización de los Estados Americanos con el Consejo de Europa a un nuevo nivel. El Grupo Pompidou espera continuar trabajando mano a mano con ustedes en la realización de nuestras respectivas misiones.

Gracias por su atención.

Persona de contacto:

Elena HEDOUX
Responsable de cooperación con la CICAD et los países de América Latina
Grupo Pompidou
Consejo de Europa
F-67075, Strasbourg Cedex
France

Tel: +33 (0)3 90 21 45 21
E-mail: elena.hedoux@coe.int

<https://www.coe.int/en/web/pompidou>

English:

Excellences, distinguished delegates and representatives of the government of Argentina, ladies and gentlemen!

On behalf of the Council of Europe, I would like to express my gratitude for inviting the Pompidou Group of the Council of Europe to attend the 65th regular session of CICAD organised here in Buenos Aires.

It is a privilege for us to be present at this important gathering and to be part of discussions held by our sister organisation, the Organisation of American States. The Council of Europe and the Organisation of American States are important world regional organisations that share the same values: protecting rights of their citizens and making efforts to create a better world for all of us. The Council of Europe contributes to these noble goals by promoting human rights, democracy and rule of law in its 47 member States, serving over 800 000 Europeans.

As the main intergovernmental organisations of our respective continents, the Council of Europe and the Organisation of American States have a long-standing cooperation in different policy areas, with the drug policy being one of the priority issues.

Drug policy cooperation within the Council of Europe is represented by the Pompidou Group. The group is a cooperation platform that is not only available to Council of Europe member States. As a so-called 'enlarged partial agreement' it is open to membership for all countries across the globe willing to unite around humane drug policies. The member States of the Pompidou Group emphasize that drug policy – as all other policy fields – must be developed, implemented and evaluated in light of and in full respect of human rights. Furthermore, it is also part of its core mission to build bridges with countries outside Europe and other international organisations for enhanced multilateral cooperation. Only joint action and developing synergies will create the critical momentum that is needed to tackle effectively the fast-evolving drug problems of the world.

The cooperation between the Pompidou Group and the CICAD is seeking exactly to achieve these synergies. Our joint efforts have intensified over the last few years and became one of the most active policy areas for cooperation between our organisations.

What has led to this positive development?

UNGASS 2016 was the key event that inspired the enhanced cooperation between our organisations. In particular the goal to contribute to the implementation of the operational recommendations contained in the outcome document became an endeavour for both organisations. This united us in our efforts to support our member States in reaching these ambitious goals. Last year Executive Training organised by the Pompidou Group together with the Government of Mexico with the involvement of CICAD is a perfect

example of such joint action. This type of activity is a unique model for addressing new trends and challenges in a cross-cutting manner based on the seven thematic areas of the UNGASS 2016 Outcome Document. The participation of CICAD in this important Pompidou Group venture demonstrated that synergies can be achieved when two organisations like ours can cooperate effectively. Furthermore, the involvement of CICAD in a growing number of Pompidou Group's activities over the last two years, including the Ministerial Conference held last year, highlighted for the European countries the added value of institutional cooperation with CICAD.

What is ahead of us?

This year the Pompidou Group started its Work Programme 2019-2022 under the newly elected Portuguese Presidency. One of the priorities for this work cycle is to focus on developing strategies towards jointly achieving the 2030 Sustainable Development Goals. As you know substance addictions are specifically included in SDGs under Target 3.5: "Strengthen the prevention and treatment of substance abuse, including narcotic drug abuse and harmful use of alcohol" and thus are clearly identified as obstacles to sustainable development. The 2030 Agenda for Sustainable Development unites all countries, with the support of regional organisations like CICAD and the Pompidou Group, to join forces in achieving these goals.

To this extent, Ambassador Namm has already recently held high-level consultations with the Presidency of the Pompidou Group. During this meeting the idea of holding a joint activity on successful prevention models was initiated. The ambitious plan is to launch this activity already this year. At the end of this month, Pompidou Group member States at their plenary meeting will discuss the concrete steps towards the implementation of this idea.

I would like to take this opportunity to especially thank Ambassador Namm for his commitment and engagement in having moved the cooperation of the Organisation of American States with the Council of Europe to a new level. The Pompidou Group is looking very much forward to continue working hand-in-hand and supporting each other in our missions.

Thank you for your attention.

Pompidou Group liaison contact:

Elena HEDOUX
Responsible for Cooperation with CICAD and countries from Latin America
Pompidou Group
Council of Europe
F-67075, Strasbourg Cedex
France
Tel: +33 (0)3 90 21 45 21
E-mail: elena.hedoux@coe.int

<https://www.coe.int/en/web/pompidou>